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نگاهيبهفيلم
دفاعمقدسيحاضردرجشنوارهفجر39

»تك تيرانداز« با شرافت
امسال كرونا شرايط خاصي را براي جش��نواره فجر ايجاد كرد اما برعكس 
با وجود سختگيري هاي بهداشتي خوشبختانه اس��تقبال خوبي از برخي 
فيلم ها صورت گرفت. يكي از آنها فيلم »تك تيرانداز« به كارگرداني علي 
غفاري و تهيه كنندگي ابراهيم اصغري بود. فيلمي كه برشي كوتاه از حضور 
حماسي عبدالرسول زرين نابغه تيراندازي جهان است. كسي كه تا همين 
چند سال پيش خيلي ها از وجودش اطلاعي نداش��تند تا آن كه هاليوود 
فيلمي با موضوع تك تيرانداز امريكايي در عراق ساخت كه جنايات زيادي 
مرتكب شده بود اما كلينت ايستوود از ش��خصيت او يك قهرمان ترسيم 
كرده بود. داستان آن فيلم روايت زندگي كريس كايل است، فردي كه گفته 
مي شد بيشترين شليك موفق در جهان را داراست و هر كس در تيررسش 
قرار مي گرفت حتي زنان و كودكان بي پناه را هدف قرار مي داد و هاليوود 
با افتخار اين موضوع را به نمايش گذاشته بود. سوژه هاليوودي باعث شد 
گرد و غبار از چهره يك اس��طوره مثال زدني ايران��ي در دفاع مقدس كنار 
رود و همگان دريافتند عبدالرسول زرين با 3هزار شليك موفق در جهان 
همتايي ندارد كه متأسفانه كم كاري مس��ئولان باعث گمنامي او در اين 
سال ها شده بود، به گونه اي كه حتي در محل زندگي اش اصفهان هم كسي 
او را نمي شناخت، درحالي كه ش��هيد خرازي به او لقب گردان تك نفره را 
داده بود. اين هم البته سند ديگري در مظلوميت شهدا و ايثارگران ايراني 

در دفاع مقدس است. 
اما بالاخره آستين همت بالا زده ش��د و فيلم خوش ساخت » تك تيرانداز« 
توسط علي غفاري كليد خورد؛ فيلمي كه به خصوص در بخش هاي آغازين 
سعي دارد با نشان دادن شهيد زرين در بالاي تپه قدرت و عظمت ايران را مقابل 
دشمن به تصوير بكشد به طوري كه تا پايان بيننده را با خود همراه مي كند و 
ناخواسته در هر بخش كه قهرمان داستان، فرمانده عراقي را نشانه مي گيرد 
صداي كف و سوت حاضران در سالن بلند مي شود. نكته قابل توجه در فيلم، 
معرفي شخصيت چندبعدي عبدالرسول زرين است كه هرچند كوتاه اما خوب 
و اثرگذار ترسيم شده اس��ت. تير نابغه ايراني به هر قيمت نشانه نمي رود. او 
كسي است كه درجه دار عراقي را در حال نماز خواندن هدف قرار نمي دهد يا 
نيروهاي رده پايين لشكر دشمن را نمي كشد و مراقب است تيري كه شليك 
مي كند براي رضاي خدا باشد و اين را مدام به پسر نوجواني كه براي انتقام خون 

برادرش اصرار داشت سفارش مي كند. 
كامبيز ديرباز ايفاگر نقش شهيد عبدالرسول زرين بازيگري است كه دومين 
كانديداي بازي در اين فيلم ب��ود هر چند از نظر فيزيكي با ش��هيد زرين 
همخواني نداشت اما همان گونه كه خودش هم مي گويد از نظر سن و سال 
و چهره به اين شهيد نزديك است. چه آن كه قرار بود پيش از اين جمشيد 
هاشم پور گزينه اصلي فيلمس��از باش��د اما ديرباز به خوبي از پس اجراي 
نقش برآمده است. چنانچه توانسته است خانواده شهيد را در سالن سينما 
تحت تأثير قرار دهد. افس��انه زرين دختر بزرگ شهيد كه هنگام شهادت 
پدر 18سال داشت با صحنه شهادت در پرده سينما حالش به هم خورد به 
شكلي كه دست اندركاران جشنواره نگران سلامتي او شدند. همسر شهيد 
با وجود سكته قلبي و كس��الت زياد آمده بود و ديگر فرزندان شهيد هم از 
عوامل سازنده فيلم تش��كر كردند و خداقوت گفتند. اما از نكاتي كه فيلم 
به آن اشاره كرده تعداد نشانه گيري هاي مؤثر شهيد زرين است كه توسط 
پيرمرد داستان بيان مي ش��ود: »بعضي مي گويند،3 هزار تا و بعضي ديگر 
2هزار تا ولي 700،800 تا را من مطمئن هس��تم كه زده است!« در حالي 
كه دكتر اصغر زرين پسر شهيد به ما گفت: »تقريبا 700نفر از كساني كه 
نشانه گيري كرده بود فرمانده ارشد بودند. پس از 15سال تحقيق مستدل 
با قاطعي��ت مي توانيم بگوييم بي��ش از 3هزار هدف گيري موفق داش��ته 
است، متأسفانه اشتباه يك خبرنگار باعث شد تا بيشتر از همه فقط 700 

تيراندازي او ديده و همان رسانه اي و مطرح شود.«
در فيلم سعي ش��ده اس��ت برخلاف برخي ديگر از فيلم هاي دفاع مقدسي 
بدون اغراق به شهيد زرين پرداخته شود؛ تصويري از يك بسيجي ساده كه 
در تنهايي صداي فرزندان خود را مي ش��نود و عكس آنها را مي بيند و اشك 
مي ريزد يا در وقت كمين تكه هاي نان را ب��راي مورچه ها مي ريزد. ماجرايي 
واقعي كه ش��اهدان هم تعريف كرده اند. اگر زندگي شهيد عبدالرسول زرين 
هميشه خندان را مروري كنيم مي بينيم واقعاً وقتي نشانه دشمن گوش او را 
مي برد و همه نگران او هستند باز هم در آن شرايط مي خندد و ساده مي گذرد. 
انصافاً علي غفاري به گفته خانواده شهيد سعي كرده است همان ها را بدون 

كم و كاست نشان دهد. 
اما در كنار نقاط مثبت و تأثيرگذار »تك تيرانداز« متأس��فانه اشاره كمرنگ 
و ناتواني مانور روي تأكيد صدام براي كشتن شهيد همچنين استخدام 20 
تيرانداز زبده از كشورهاي مختلف بود كه در فيلم تنها چند تيرانداز عرب زبان 
خوشگذران را شاهد بوديم كه براي از پا در آوردن زرين مهيا شده و در تله اي كه 
براي شهيد زرين گذاشته بودند اين ضعف به شدت محسوس بود؛ شايد شرايط 
كرونايي و زمان محدود باعث شده بود كارگردان براي ادغام دو واقعه تاريخي 
يعني حمله شگفت انگيز شهيد زرين به يك پادگان و شهادت ناجوانمردانه او 
با بمباران شديد دشمن زمان زيادي را صرف نكند تا اين ضعف رخ بنمايد. از 
سويي ديگر جاي يك تيتراژ و ترانه حماسي كه پيوست فيلم باشد خالي بود؛ 
موضوعي كه باعث مي شد با توجه به محتواي فيلم، تأثير ماندگاري آن در ذهن 

مخاطب جوياي قهرمان واقعي بيشتر گردد. 
درهرحال توليد چنين فيلمي قابل تقدير است و اميدواريم » تك تيرانداز« 
شروعي براي پرداختن به اسطوره هاي واقعي و ملموس وطني باشد كه سال ها 

نسبت به آنها دچار غفلت بوده ايم. 
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 تصميماتخلقالساعه
مديران وزارت ارشاد همه تلاش شان را به كار بستند تا در 
آخرين جشنواره اي كه توسط دولت فعلي برگزار مي شود 
يك جشنواره جمع و جور و تقريباً خنثي طراحي و اجرا 
گردد. اما آن چيزي كه شاهد آن هستيم به نوعي تبديل 
به آنتي تز ايده و انگاره ذهني اين افراد شده است. يكي از 
نكات اصلي در اينجا بحث جايگاه و شأن نظارتي و البته 
هدايتي اس��ت كه بخش هايي مثل س��ازمان سينمايي 
و زيرمجموعه ه��اي آن بايد ايفا كنند و در حكم چش��م 
بيدار نظام در حوزه فيلمسازي باش��ند. مسئله اي كه با 
بررسي خروجي آثار سينماي كشورمان طي چند سال 
اخير و به ويژه س��ي ونهمين دوره جشنواره فيلم فجر ما 
را به اين نتيجه مي رس��اند كه اين چشم و اين مغز دچار 
خواب آلودگي مزمن ش��ده اس��ت. چه اينكه آنچه روي 
پرده سينماها نقش مي بندد نتيجه و خروجي مستقيم 
تصميمات و انگاره هاي ذهني و مديريتي همين دوستان 
است كه در فيلم ها انعكاس پيدا مي كند. اين در حالي است 
كه سياست ابلاغي و اعلامي از سوي دولت تدبير و اميد و 
آنچه از زبان مديران ارشد دولتي در تريبون هاي مختلف 
اعلام مي شد وظيفه اميدآفريني س��ينما در ميان آحاد 
جامعه با ابزار فرهنگي و هنري و نيز توليد آثار سينمايي 
قابل اعتنا بود نه مضمحل شدن در جريانات غربي مثل 
جنبش مي تو)جنبش مخالفت با آزار جنسي زنان بازيگر 
در س��ينماي هاليوود( يا داغ كردن هشتگ هايي كه به 

دنبال عوض كردن جاي جلاد و شهيد هستند. 
 هزينههايهنگفتدولتتدبيرواميد

هوش��نگ توكلي بازيگر و كارگردان با س��ابقه س��ينما، 
تلويزيون و تئاتر كه س��ابقه مديريتي در عرصه هنري را 
هم در كارنامه اش دارد در گفت وگو با »جوان« با اش��اره 
به اوضاع غيرقابل پذيرش آثار حاضر در سي ونهمين دوره 
جشنواره فيلم فجر و پيگيري انتقادات منتقدان و اعلام 
نارضايتي آنها نس��بت به محتوا و كيفيت آثار جشنواره 
مي گويد: »م��ا در حال به پايان رس��اندن دوره هش��ت 
ساله مديريت و رياست آقاي روحاني در جايگاه رياست 
جمهوري هس��تيم. واقعيت اين اس��ت كه در اين دوره 
تغييرات اساسي در نگاه به سينما به وجود آمد كه بابت 
آن هزينه هاي هنگفتي هم صرف شد. شايد حدود 150 تا 
200 ميليارد تومان روي 10 تا 15 فيلمساز سرمايه گذاري 
شد و به بهانه ساخت وساز فيلم هاي مشترك هم عوامل 
توليد را به خارج از كش��ور منتقل كردند و آثار مشترك 
س��اختند و هم محتواي داخلي )هر آنچه در ايران اتفاق 
مي افتد( را به طور كل��ي دگرگون كردند. نگاه دومي هم 
وجود داشت مبني بر اينكه با دستاوردهاي مثبت انقلاب 
به اصطلاح مقابله كنند آن هم به بهانه اينكه مي خواهند 
موانع را از سر راه سينما و فيلمسازان بردارند و يك شرايط 

تهي به وجود آوردند.« 
 پيشرفتصنعتيوپسرفتمحتوايي

بازيگر س��ريال »زير تيغ« در ادامه مي افزايد: »اين كل 
روند چند س��ال اخير است. ش��ما فيلم شاخصي در اين 
مدت نمي بينيد ولي ابتذال )منظور فيلم هاي بي محتوا و 
آثاري است كه براي ايجاد خنده هم خودش و هم مردم را 
مسخره مي كند( زيادتر شد. اين سينما به دليل پيشرفتي 
كه ما در حوزه تكنولوژيكي و صنعتي داشتيم از اين منظر 
رشد كرد و ما امروز ديگر در سينما مثلاً مشكل نورپردازي، 
طراحي صحنه و فيلمبرداري نداريم. در واقع ما در حوزه 
س��خت افزاري هنري خيلي موفق هستيم و اين اتفاق و 
حركت رو به جلو را در كار حتي فيلم اولي ها هم مشاهده 
مي كنيم و مي بينيم از نظر تكنيكي خيلي جلو هستند كه 
يك دستاورد خوب اس��ت، اما از نظر محتوا دچار بحران 
ش��ديم و اين اتفاقات كه به صورت آگاهانه به س��متش 
رفتيم چند علت داشت. اين نقش را معاون رئيس جمهور 
بازي كردند و هزينه ه��اي زيادي هم دادي��م البته نگاه 
ايشان اينقدر بدبينانه نبود و آن ظرفيتي كه در ذهن اين 
فرد وجود داشت به اذهان فيلمسازان منتقل نشد. به هر 

حال ذهنيت و نگاه اين فرد اولاً درون ساختاري بود و ثانياً 
با پيش فرض حركت رو به جلو بود ولي اين ظرفيت بين 
طيف مقابل )فيلمس��ازان( نبود. اين طرف بيشتر از اين 
فرصت به شكل درستي استفاده نكردند و عاقبت هم به 

جاده خاكي رفتند!«
توكلي اظهار م��ي دارد: »م��ا الان در دوران جاده خاكي 
سينما هستيم كه جشنواره امسال به نوعي كارنامه آنها 
محسوب مي شود. اين كارنامه هشت ساله را اگر نگاه كنيم 
مي بينيم كارنامه اي ناقص اس��ت و برگشت به موقعيت 
قبلي هم غيرممكن اس��ت. اين اتفاق را هم در س��اخت 
فيلم ها مي بينيم مثلًا حتي فيلمي كه آقاي پرس��تويي 
بازي كرده اند )بي همه چيز( و برخي دوستان از آن تعريف 
مي كردند به رغم آن تعريف ها پر از ضعف و اشكال است. 
وقوع اين اتفاقات نشان مي دهد بعد از آن مسئول ارشد 
دولتي كه طرح اوليه را داده است كسي روي روند و نحوه 
حركت در چارچوب آن نظارتي نمي كن��د. آن فرد راه را 
هموار كرده اس��ت ولي نيروهاي فكري كه در س��ازمان 
سينمايي  بايد به فيلمسازان كمك مي كردند تا با مشورت 
همديگر به نگاه سالمي برسند را نمي بينيم. در واقع نگاه 
فرصت طلبانه را مي بينيم اما آن نگاه عميق و سالمي كه 
تا به امروز موجب پيشرفت سينماي كشورمان شده است 

را نمي بينيم.« 
 عقلهايمنفصلسينمايي

همين مدير ارش��د دولتي كه شما اش��اره كرديد همراه 
چند نفر ديگر در قامت ايدئولوگ ها و تئوريس��ين هايي 
كه حكم عقل منفصل دس��تگاه هاي متولي را داشتند، 
ظاهر ش��دند و برخي رويكردها و راهبردها را به مديران 
سطوح پايين تر كه مسئوليت مس��تقيمي در حوزه اجرا 
دارند اع��لام و ابلاغ كردن��د. روند تغيي��رات ماهوي در 
دوران صدارت علي جنتي به نس��بت دوران سكانداري 
سيدعباس صالحي با ضرباهنگ تندتري اتفاق مي افتاد. 
از حذف مجوزهاي قانوني اوليه ب��راي فعاليت در حوزه 
فيلمسازي و نشر تا مجوزهاي بعدي حين انتشار و اكران 
و نيز تغيير اساسنامه برخي صنوف فعال در حوز فرهنگ 
و هنر به بهانه هاي مختل��ف در دوران وزارت علي جنتي 
شروع شد. البته در اين بين نمي توان از نقش افرادي چون 
علي مرادخاني معاون هن��ري وزير وقت در حكم يكي از 
عوامل قدرتمند دولتي در مس��ير اجرا و عملياتي كردن 
اين چارچوب ش��كني ها و حتي مذاكرات خارج از كشور 
غافل شد. اين تغييرات زيربنايي و ساختارشكن موجب 
بروز برخي اعتراضات و انتقادات حتي تا سطح رهبري و 
واكنش تند ايشان به يله و رهاش��دگي حوزه فرهنگ و 
هنر هم شد كه باعث كند ش��دن ريتم تغييرات گرديد. 
اهمال و تجاهل هاي سازمان سينمايي باعث شد آثاري 
ساخته ش��وند كه تا پيش از آن مس��بوق به سابقه نبود. 

از كمدي هاي سرش��ار از ديالوگ هاي اروتيك گرفته تا 
فيلم هاي سياه به اصطلاح اجتماعي كه جشنواره داران 
غربي حاضر هستند خرس و شيرهاي نقره اي و طلايي 

زيادي را پاي آنها بريزند. 
 مشروعيتسازيباپولهاينامشروع

كارگردان و بازيگر سرشناس تئاتر كشورمان در رابطه با 
عمدي بودن چنين اهمالي و اينكه آيا اراده اي در سازمان 
سينمايي براي جلوگيري از جولان برخي جريانات خاص 
حاضر در سينماي كش��ورمان وجود دارد يا نه مي گويد: 
»اينها در حوزه پولي و مالي تازه به دوران رس��يده هايي 
هس��تند كه مي خواهند با اتكا به پول هاي نامش��روعي 
كه طي اين س��ال ها به دس��ت آورده اند براي خودشان 
مشروعيت درس��ت كنند. چه زماني اين اتفاق مي افتد؟ 
زماني كه هنرمند ب��ا آن تعاريفي كه م��ا از آن داريم در 
دايره فكري آنها نباشد. چون به هر حال هنرمند واقعي 
گرسنگي اش را مي كشد و فشارها را تحمل مي كند حتي 
جاه طلبي هايش را در جايي ديگر دنبال مي كند اما وارد 
اين بازي هاي سياه و سفيد نمي ش��ود. طبيعتاً اين افراد 
به نيروه��اي جوان تر مي پردازند چون به دنبال كس��ب 
جايگاه و شهرت هستند و اين جوان همواره فكر مي كند 
كه فرصت بازگشت و جبران گذشته را دارد گاهي اوقات 
هم ممكن است بشود اما تجربه ما اين را ثابت مي كند كه 

اغلب چنين اتفاقي نمي افتد.« 
 جشنوارهايدرغيابنامآوران

مدير اسبق اداره هنرهاي دراماتيك در ادامه خاطرنشان 
مي كند: »الان اگر در همين دوره از جشنواره فيلم فجر 
شما ليست اسامي فيلمس��ازان حاضر در آن را ملاحظه 
كنيد هيچ نام آوري وجود ندارد. اينها به ترتيب و قدم به 
قدم حذف نيروها و هنرمندان سالم و علاقه مند به انقلاب 
را در پيش گرفته اند چون آنها مطمئناً به تقاضاهاي اينها 
پاسخ مثبت نداده اند. عده اي ديگر يا خسته شده اند و كار 
را رها كرده  و رفته اند يا هنرمندان در موقعيتي هستند كه 
مايلند تا كار درست را انجام دهند، اما شرايط مناسب و 
امكانات برايشان فراهم نيست. من از نگاه نظارتي )حدود 
و ثغور وظايف قانوني( معاونت سينمايي آگاهي و آشنايي 
دارم- حتي در دوران رياس��ت آقاي ايوبي بحثي هم سر 
اين دست مباحث داشتيم- مي ديدم كه از همان روزها 
شمشير را از رو بسته بودند تا شرايط جديدي را به وجود 
بياورند بدون اينكه صلاحيت اين كار را داشته باشند و به 
هر شكل امروز به اينجايي كه هستند رسيده اند. اما اينكه 
الان نيروي فكري داريم، بله فيلمس��از خوب داريم، بله، 
جوان هايي داريم كه كارهايشان فوق العاده عالي هستند. 
اين بندگان خدا تا كي بايد منتظر بمانند تا بتوانند يك 
فيلم مستند نيم ساعته يا 40 دقيقه اي بسازند حالا چه 

برسد به فيلم سينمايي! «
 فاجعهسينمايخانگي

توكلي با اش��اره به اينكه همين فاجعه هم در سينماي 
خانگي اتفاق افت��اد، مي افزايد: »همه تلاش��ي كه ما در 
تعريف س��ينماي خانگي و تدوين اساس��نامه آن انجام 
داديم تا يك محمل توليد فيلم و سريال موازي با تلويزيون 
را راه اندازي كنيم تا جريانات س��الم بتوانند در بستر آن 
حركت كنند، بع��د از رفتن ما از س��وي همين آقايان به 
معجوني تبديل شد كه شما بهتر از ما مي دانيد توليدات 
آن در تراز توليدات و نگاه انقلاب ق��رار نمي گيرد. براي 
همين بايد همه حواسمان را جمع كنيم تا در دولت آتي 
گروه هاي بعدي كه مي آيند تقريباً يك سالي را مصروف 
از بين ب��ردن اين خرابكاري ه��ا يا كنار گذاش��تن افراد 
مخرب كنند. اصلًا هم اشكالي ندارد كه  جرياني يك سال 
جشنواره اش را جمع و جور برگزار كند، ولي سالم برگزار 
نمايد تا اينكه دوباره نيروهاي فعال و جوان هاي پرانگيزه 
به ميدان بيايند و كارهاي نو و جديدي توليد كنند. اينها را 

بگويم كه اين افراد فعلي با اين كارنامه مردود هستند.« 
 توهمپايانخوشمديرانسينمايي

توكلي در رابطه با علت عدم پذيرش آثار برخي فيلمسازان 
سرشناس توسط برگزاركنندگان اين دوره از جشنواره 
فيلم فجر خاطرنشان مي كند: »من فكر مي كنم فيلم هايي 
كه نتوانستند وارد جشنواره شوند احتمالاً فيلمسازانشان 
از خط قرمزهاي اينها عبور كرده ان��د و طبيعتاً به دليل 
اينكه سال پاياني دولت اس��ت و بايد مهياي رفتن شوند 
آمادگي يك چالش جديد را نداشتند به همين علت يك 
مجموعه از فيلم هاي خنثي و ضعيف و متوسط را آوردند 
و در جشنواره شركت دادند و يك شوراي من درآوردي 
براي عبور فرماليته شان از اين مرحله هم درست كردند 
تا همه چيز با يك پايان خوش و آرام تمام ش��ود. ضمن 
اينكه همه اين اتفاقات ذيل انگيزه هاي انتخاباتي اين افراد 
شكل گرفته است و اين جريان حالا اصلاح طلب بگوييم 
يا تجديدنظرطلب دارند آخرين تلاش هايشان را مي كنند 
تا از اين بازي به گونه اي سلامت بيرون آيند كه بعيد به 

نظر مي رسد.« 
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